
25 222 Verslag van een werkbezoek aan de Nederlandse
Antillen en Aruba

Nr. 1 VERSLAG VAN EEN DELEGATIEREIS
Vastgesteld 18 december 1996

Van 8 tot en met 18 november 1996 heeft een delegatie uit de Tweede
Kamer, bestaande uit de fractievoorzitters Wallage (PvdA), Heerma (CDA),
Bolkestein (VVD) en Wolffensperger (D66), onder leiding van de Voorzitter
van de Tweede Kamer, Deetman, een werkbezoek gebracht aan de
Nederlandse Antillen en Aruba. De delegatie werd begeleid door
plaatsvervangend griffier Van Overbeeke en door het hoofd van de
stafdienst communicatie, Mulders.

Het bezoek vond plaats op uitnodiging van de Voorzitter van de Staten
van de Nederlandse Antillen, mevrouw George-Wout, en de Voorzitter van
de Staten van Aruba, Christiaans. Zij hadden de delegatie begin juni
tijdens een onderhoud in Den Haag uitgenodigd om zich persoonlijk op de
hoogte te komen stellen van de situatie in hun land en een open gedach-
tenwisseling te hebben over zaken van wederzijds belang.

Tijdens het bezoek is gesproken met een zeer groot aantal politici en
bestuurders, met vertegenwoordigers van maatschappelijke groeperingen
en met militaire en justitiële autoriteiten. Een programma van het
werkbezoek en een overzicht van de gesprekspartners is in dit verslag
opgenomen.

De delegatie is de beide Staten erkentelijk voor de hartelijke ontvangst
en de openheid waarmee de gesprekken gevoerd zijn. In de korte tijd die
ter beschikking stond is de delegatie de gelegenheid geboden om zich
breed te oriënteren op de actuele politieke en sociaal-economische
situatie van de twee landen.

Ter voorbereiding van de reis hebben gesprekken plaatsgevonden met
leden van de Koninkrijksregering en is een briefing verzorgd door de
minister voor Nederlands-Antilliaanse en Arubaanse Zaken en zijn
medewerkers.

Tweede Kamer der Staten-Generaal 2
Vergaderjaar 1996–1997

7K0417
ISSN 0921 - 7371
Sdu Uitgevers
’s-Gravenhage 1997 Tweede Kamer, vergaderjaar 1996–1997, 25 222, nr. 1 1



De delegatie dankt allen die een bijdrage hebben geleverd aan de
voorbereiding van de reis en aan de uitvoering van het programma.

De voorzitter van de delegatie,
Deetman

De griffier voor het werkbezoek,
Van Overbeeke
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1. Inleidende opmerkingen

Het tijdstip van de reis bleek samen te vallen met een aantal actuele
ontwikkelingen op de Nederlandse Antillen en Aruba en ten aanzien van
de relatie tussen de Koninkrijkspartners.

Half oktober was het rapport «Met alle respect» van de commissie-de
Ruiter verschenen, waarin verslag werd gedaan van een onderzoek naar
de verhoudingen met betrekking tot de strafrechtelijke rechtshandhaving
op Aruba en waarin aanbevelingen werden gedaan voor de verhoging van
de effectiviteit van de rechtshandhaving op Aruba en voor de optimali-
sering van de gemeenschappelijke aanpak van de grensoverschrijdende
en georganiseerde criminaliteit in Koninkrijksverband. Dit rapport heeft
zowel op Aruba als in Nederland, maar ook in de Nederlandse Antillen
veel stof doen opwaaien.

Tegelijkertijd was een discussie gaande over de aanbevelingen van de
Commissie Schuldenproblematiek Nederlandse Antillen en Aruba, die
onder leiding van jhr.mr. E. van Lennep in januari een rapport heeft
uitgebracht over de benarde situatie van de overheidsfinanciën van met
name de Nederlandse Antillen.

Voorts is sinds enige tijd binnen de Nederlandse Antillen een proces in
gang gezet waarbij de onderlinge verhouding tussen de vijf eilanden
opnieuw wordt bezien. Deze ontwikkeling was een direkt gevolg van de
referenda die in 1993 en 1994 zijn gehouden op de verschillende eilanden,
en waarbij de bevolking zich in grote meerderheid heeft uitgesproken
voor handhaving van de Antillen van de vijf als autonoom land binnen het
Koninkrijk. Hiermee werd het streven van verschillende toonaangevende
partijen naar een autonome status van hun eiland door de bevolking
massaal afgewezen.

De discussie binnen de Antillen wordt gevoerd aan de hand van een
rapport van de Landelijke Commissie Herstructurering van juli 1995,
waarin een ingrijpende wijziging wordt voorgesteld, gericht op een
federatieve structuur van de Nederlandse Antillen.

2. De Nederlandse Antillen en Aruba in de regio

Door hun positionering in de Caribische zee liggen de eilanden
strategisch op de route tussen het Zuid-Amerikaanse continent en
Noord-Amerika. De benedenwindse eilanden Aruba, Bonaire en Curacao
liggen vlak voor de kust van Venezuela, waarmee dan ook nauwe banden
bestaan. De bovenwindse eilanden Sint Maarten, Sint Eustatius en Saba
zijn sterk georiënteerd op de omringende Engels-, Frans-, en Spaanstalige
eilanden zoals Anguilla, Guadeloupe, Puerto Rico en Santo Domingo.

Voor het gehele gebied geldt dat de bevolking is ingebed in de
Latijns-Amerikaanse cultuur, met een sterke traditie van migratie en met
grensoverschrijdende familiebanden.

Ook politiek oriënteert men zich op de regio; zowel de Nederlandse
Antillen als Aruba participeren in Parlatino, een samenwerkingsverband
van Latijns-Amerikaanse parlementen.

Deze oriëntatie heeft ook invloed op de wijze van politiek bedrijven en
op de wijze waarop men tegen patronage en de verwevenheid van
economie en politiek aankijkt.

3. Het bezoek aan de Nederlandse Antillen

a. Financieel-economische situatie

De delegatie heeft tijdens een briefing bij de Bank van de Nederlandse
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Antillen een overzicht gekregen van de actuele financiële situatie van de
Nederlandse Antillen. Daarbij werd een zorgelijk beeld geschetst. De groei
van de consumptie en investeringen is laag en wellicht zelfs negatief; de
export laat een daling zien en de inkomsten uit het toerisme zijn eveneens
gedaald. De tekorten van de centrale overheid zijn relatief hoog, met
name door de tekorten van het eilandgebied Curaçao.

Een deel van de schuld is opgebouwd uit achterstallige afdrachten aan
de Sociale Verzekeringsbank en aan het ambtenarenpensioenfonds.

Als oorzaken van de tegenvallende economie wordt onder meer
genoemd de gevolgen van de orkaan Luis, waardoor het toerisme op Sint
Maarten sterk is verminderd (Sint Maarten draagt voor 2/3e bij aan de
inkomsten uit toerisme), de wijziging van de belastingregeling voor het
Koninkrijk (BRK), die een aantal off-shore bedrijven heeft doen
verdwijnen, en de daling van de koopkracht met 7% als gevolg van de
invoering van een algemene bestedingsbelasting (ABB).

De commissie-van Lennep is in het leven geroepen om onderzoek te
doen naar de schuldenproblematiek van de Nederlandse Antillen en
Aruba. Het desbetreffende rapport «Schuld of Toekomst» van januari 1996
bevat een groot aantal aanbevelingen die voor de regering aanleiding
waren om het IMF te vragen een saneringsprogramma op te stellen. Over
dit saneringsproces worden door de regering van de Nederlandse Antillen
en het IMF besprekingen gevoerd, die naar verwachting spoedig kunnen
worden afgerond.

Om te kunnen voldoen aan de voorwaarden voor de uitvoering van een
IMF-programma heeft de regering reeds een aantal pijnlijke financiële
maatregelen getroffen. Zo zijn de ambtenarensalarissen bevroren en is
een algemene bestedingsbelasting ingevoerd. De regering is verder
voornemens om het ambtenarenapparaat terug te brengen met uitein-
delijk 50%, ondermeer door verzelfstandiging van bepaalde onderdelen.

Om de negatieve effecten van de maatregelen op de positie van de
minst draagkrachtigen van de bevolking te beperken heeft Nederland
toegezegd om een bijdrage van 75 mln. ter beschikking te stellen ten
behoeve van een sociaal noodprogramma. Tevens is door Nederland een
«stand by krediet» aangeboden van 100 mln. alsook een concessionele
herfinanciering van de aflossingsverplichtingen aan Nederland van 96,4
mln.

Zowel de regering als de Staten deden een dringend beroep op
Nederland om de bijdrage aan het sociaal noodprogramma niet afhan-
kelijk te maken van de uitvoering van de aanbevelingen uit het
rapport-van Lennep, maar beide programma’s gezamenlijk te laten
optrekken.

De schuldpositie van de overheid is zorgelijk: 2.7 mld NAF ofwel 67%
BBP en wanneer de garanties worden meegeteld zelfs 80%. De schuld aan
Nederland bedraagt 750 mln. waarvan jaarlijks 45 mln. wordt terugbe-
taald. De centrale bank wees er op dat schuldsanering een belangrijk
hulpmiddel zou zijn om meer begrotingsruimte te scheppen. Daarbij werd
verwezen naar mogelijkheden voor schuldsanering die gebruikelijk zijn in
het kader van ontwikkelingssamenwerking. Met het schrappen van
betalingen in het kader van schuldaflossing kunnen investeringen gedaan
worden om de economie te stimuleren. In de Staten werd naar voren
gebracht dat de huidige financiële situatie de regering nauwelijks ruimte
biedt om middelen vrij te maken voor nieuw beleid.

In dit kader kwam ook het Solidariteitsfonds ter sprake. Uit dit fonds
krijgen de kleine eilanden bijdragen ter dekking van hun begrotingstekort.
Deze bijdragen liggen al vele jaren vast, en dekken niet de actuele
behoefte. Het fonds wordt gevoed door bijdragen van de Nederlandse
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Antillen, Aruba en Nederland in de verhouding 55%, 25% en 20%. Zowel
door de regering als door de Staten is aangedrongen op een funda-
mentele discussie over de omvang van het fonds en de hoogte van de
bijdragen van de drie landen.

De minister van Financiën wees nog op het belang van het handhaven
van het bestaande LGO-besluit, waarover onderhandelingen gaande zijn
binnen de EU. Momenteel worden producten die een behandeling
ondergaan op de Nederlandse Antillen vrijgesteld van importbelasting
door de EU. Dit is een bron van werkgelegenheid op de eilanden, met
name in de rijstverwerkende industrie. De regering zou wel kunnen leven
met een quoteringsregeling, maar afschaffing van het besluit zou
werkgelegenheid kosten.

In het gesprek met de SER kwam naar voren dat het bedrijfsleven
waarschuwt voor verdere inkomstenverhogende maatregelen door de
regering. Daarmee zal de koopkracht en de investeringsbereidheid
zodanig afnemen dat de positie van de middenstand, die een drijvende
kracht is in de economie, in gevaar gaat komen. Naar haar mening moet
de regering verdere financiële saneringsmaatregelen zoeken in een
vermindering van haar uitgaven, met name door een sanering van het
ambtenarenapparaat door te voeren.

b. Justitiële aangelegenheden

De delegatie heeft van het ministerie van Justitie een uiteenzetting
gekregen van de maatregelen die de regering neemt in het kader van de
criminaliteitsbestrijding. Sinds 1994 zijn ambitieuze criminaliteitsbestrij-
dingsplannen opgesteld, met als prioriteiten de bestrijding van de handel
in en het gebruik van verdovende middelen, de kleine misdaadbestrijding,
bestrijding van fraude en corruptie, illegaliteit, vuurwapenhandel en
verkeersdelicten.

Inmiddels is een wetgevingstraject voltooid dat onder meer heeft
geresulteerd in een nieuw Wetboek van Strafvordering, de lands-
verordening Meldingsplicht ongebruikelijke transacties en een
identificatieplicht bij financiële transacties.

Veel aandacht is besteed aan het tegengaan van witwaspraktijken. Niet
alleen wordt het meldpunt ongebruikelijke transacties in januari opera-
tioneel, ook wordt in regionaal verband samengewerkt binnen de
Caribbean Financial Action Task Force.

Ook met Nederland wordt intensief samengewerkt op het gebied van de
criminaliteitsbestrijding. Periodiek vindt overleg plaats tussen de
ministers van Justitie van het Koninkrijk en tussen de procureurs-
generaal. Voorts zijn er gezamenlijke projecten waarbij Nederland
ondersteuning biedt op het terrein van de wetgeving, de politie, de
rechterlijke macht en het gevangeniswezen.

Als knelpunten werden genoemd een gebrek aan geschoold personeel,
gebrek aan voldoende middelen, verouderde wetgeving en weinig
mogelijkheden voor het voeren van een preventiebeleid.

Voor preventieactiviteiten wordt een criminaliteitsfonds opgericht
waarin naast overheidsmiddelen ook de opbrengst van boetes wordt
gestort.

De eigen landsbegroting voor justitie is in drie jaar verhoogd van 3
miljoen naar 32 miljoen NAF.

Door de Commandant Zeemacht Caribisch gebied is de delegatie
voorgelicht over – onder meer – het functioneren van de Kustwacht. Bij
counter-drugs operaties werkt de kustwacht nauw samen met de
Amerikaanse coastguard. Een law-enforcement detachement van de
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Verenigde Staten vaart mee op Nederlandse fregatten en kan buiten de
territoriale wateren aanhoudingen verrichten. Een probleem bij deze
aanhoudingen is dat de vlaggestaat van het desbetreffende schip eerst
een verklaring van geen bezwaar moet afgeven, waarmee soms (te) veel
tijd mee heen gaat. Ook al is de kustwacht nog niet volledig operationeel,
toch zijn al goede resultaten te melden.

In de Staten werd de delegatie voorgehouden dat onterecht de indruk is
gewekt dat de Staten aanvankelijk de instelling van een Kustwacht wilden
tegenwerken. De bezwaren betroffen de voorgestelde constitutioneel-
juridische inbedding, waarbij voorbijgegaan werd aan de bevoegdheden
en verantwoordelijkheden van de minister van Justitie. Het wantrouwen
over de bedoelingen van de Staten in deze zaak bij de Nederlandse
autoriteiten is op de Antillen slecht gevallen. Inmiddels is de instelling van
de Kustwacht op een voor alle partijen bevredigende wijze geregeld.

De regering en de Staten van de Nederlandse Antillen gaven te kennen
dat zij geen heil zien in de aanbeveling uit het rapport van de
commissie-de Ruiter om een gezamenlijke procureur-generaal voor de
Nederlandse Antillen en Aruba te benoemen. De huidige samenwerkings-
regeling tussen de Antillen en Aruba biedt huns inziens voldoende ruimte
voor samenwerking op het gebied van de rechtshandhaving. Bovendien
kan het gezamenlijke Hof van Justitie worden ingeschakeld bij gerezen
problemen.

De regering acht de kwestie waar de commissie-de Ruiter over
rapporteert een incidenteel probleem tussen Nederland en Aruba dat zich
niet leent voor een structurele wijziging waar de Nederlandse Antillen bij
betrokken zijn.

In verschillende gesprekken met politici kwam naar voren dat het
Nederlandse gedoogbeleid ten aanzien van drugsgebruik op de Antillen
niet wordt ondersteund. Men heeft op de Antillen te maken met de
problematiek van teruggekeerde jongeren die in Nederland ervaring
hebben opgedaan met het gebruik van verdovende middelen.

c. Onderwijs en jongerenopvang

Een belangrijk discussiepunt in het onderwijsbeleid is de plaats van het
Nederlands in de onderwijsinstellingen.

Het blijkt dat de kennis van het Nederlands achteruit gaat, terwijl het
onderwijssysteem is gebaseerd op het Nederlands als moedertaal. Als
gevolg hiervan is er een groot percentage van drop-outs (1/3 van het
aantal leerlingen).

Een nieuwe onderwijsmethode wordt geïntroduceerd die gebaseerd is
op het uitgangspunt dat het Nederlands als tweede taal moet worden
aangeleerd. Zo wordt pas in het voortgezet onderwijs overgegaan op
Nederlands als voertaal. Dit systeem zal in 2001 volledig in moeten gaan,
maar nu reeds worden experimenten uitgevoerd.

Het probleem van de school drop-outs vraagt om structurele oplos-
singen om deze jongeren een perspectief op de Nederlandse Antillen te
geven in plaats van een hopeloze vooruitzichten in Nederland. Hiervoor is
de Task Force Antilliaanse Jongeren opgericht. Een aantal projecten in dit
kader staat op stapel, maar de procedures kosten veel tijd zodat er nog
weinig echt van start is gegaan. Ook kost de afstemming tussen eiland en
land tijd en energie.

Ten aanzien van plannen om een voogdijregeling in te voeren voor
Antilliaanse jongeren die naar Nederland gaan wees de minister van
Justitie er op dat sinds 1993 een regeling is getroffen tussen de voogdij-
raden. Een unilaterale regeling door Nederland zou naar zijn mening te
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vergaande en onbedoelde gevolgen hebben, bijvoorbeeld voor jongeren
die in Nederland gaan studeren en die al worden opgevangen in het kader
van een studiebeurs.

De berichten over overlast van Antilliaanse jongeren in Nederland
komen op de Nederlandse Antillen hard aan. Zij geven ten onrechte de
indruk dat de Antillianen in het algemeen voor overlast zorgen, terwijl het
een relatief kleine groep probleemjongeren betreft. Meer in algemene zin
maakt men zich op de Nederlandse Antillen zorgen over uitingen van
discriminatie en vreemdelingenhaat in Nederland. Antillianen worden
vaak ingedeeld in dezelfde categorie als allochtonen, terwijl zij zich zelf
beschouwen als autochtone Nederlanders.

4. De afzonderlijke eilandgebieden van de Nederlandse Antillen

a. Het eilandgebied Curaçao

Het eilandbestuur van Curaçao staat voor grote problemen. De
financiële positie is slecht en er zal heel wat gesaneerd moeten worden
wil de begroting, zoals is overeengekomen met het IMF, weer in
evenwicht zijn. Een groot deel van de schulden waarover in het
rapport-van Lennep wordt gesproken komt voor rekening van het
eilandgebied Curaçao.

De te nemen maatregelen komen overeen met de door de landsregering
afgekondigde maatregelen, zoals de afslanking van het ambtenarenap-
paraat (met 25%) en een verdere vermindering van de uitgaven.

Daarnaast moet de lokale economie een impuls krijgen, om de
inkomsten te verhogen. Het eilandbestuur ziet in het toerisme verdere
groeimogelijkheden, en zou graag een economisch structuurfonds ten
behoeve van de hotelsector opgezet zien. Verder heeft zij een aantal
regelingen ontwikkeld die investeringen moeten aantrekken.

Voor het gewenste beleid is echter nauwelijks budgettaire ruimte, zodat
veel plannen niet kunnen worden uitgevoerd.

Deze plannen zijn juist bedoeld om jongeren een kans op een goede
toekomst op het eiland te geven, en hen te stimuleren om te blijven in
plaats van naar Nederland te vertrekken.

Het eilandbestuur bracht naar voren dat de voortgang van de
ingediende projecten belemmerd wordt door bureaucratie vanuit Den
Haag, met als gevolg dat er onderbesteding is van de beschikbare
hulpgelden.

Punten van zorg voor de eilandelijke bestuurders zijn de toename van
de criminaliteit, de drugsproblematiek, de verbetering van het onderwijs
en de milieuproblematiek.

Met betrekking tot het milieu heeft het eiland te maken met een erfenis
van de voormalige Shell-raffinaderij. Op het uitgestrekte terrein van deze
raffinaderij bevindt zich onder andere een asfaltmeer, roestige oude tanks
en verontreinigde grond. Dit alles is dringend aan sanering toe, maar de
kosten bedragen naar verwachting vele miljoenen guldens.

Bij een oplossing van dit probleem speelt de vraag wie verantwoordelijk
gesteld kan worden voor deze kosten.

b. Het eilandgebied Bonaire

Het eilandgebied Bonaire heeft te kampen met verschillende problemen
die voor een groot deel terug te voeren zijn op kleinschaligheid en een
daarmee samenhangend capaciteitsprobleem.

De laatste jaren is de bevolking explosief gegroeid van 8000 naar 15 000
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mensen. Deze groei komt vooral door de toestroom van buitenlandse
werkkrachten die werk vinden in de zich uitbreidende toeristenindustrie.

Deze toename van de bevolking stelt de overheid voor een groot
huisvestingsprobleem: er is een wachtlijst van 800 personen voor een
volkswoning. Ook voorzieningen voor de gezondheidszorg en het
onderwijs zijn niet berekend op het huidige bevolkingsaantal.

De financiële middelen van de overheid zijn onvoldoende om de
essentiële taken naar behoren te vervullen. Het bestuurscollege kampt
met een structureel begrotingstekort (in 1996 7.5 mln. op een begroting
van 59 mln.). In feite wordt het tekort gefinancierd door schulden op te
bouwen bij het ambtenarenpensioenfonds en de sociale verzeke-
ringsbank.

De reeds getroffen maatregelen, waaronder verhoging van de belas-
tingen en een afslanking van het ambtenarenbestand, zijn niet voldoende
om een sluitende begroting te krijgen. Uitgaven voor gezondheidszorg en
onderwijs zijn onbeheersbaar omdat zieken vaak voor behandeling naar
Curaçao of de VS moeten gaan en de kosten hiervan veelal door de
overheid zelf betaald worden omdat er nog geen algemene ziektekosten-
verzekering bestaat. Ook de kosten van studenten die vervolgonderwijs
elders in de Nederlandse Antillen genieten komen voor rekening van de
eilandelijke overheid.

De bijdrage uit het Solidariteitsfonds is niet toereikend en dient naar de
mening van het bestuurscollege herzien te worden.

Omdat het eiland de noodzakelijke infrastructuur mist is ervoor gekozen
om de verdere groei van het toerisme een halt toe te roepen via een
moratorium op de bouw van nieuwe hotels.

Ook de – zeer actieve – milieubeweging bepleit het beheersbaar houden
van de toeristische ontwikkeling op Bonaire, in het belang van het
natuurbehoud. Bonaire staat bekend als een van de mooiste duiklocaties
ter wereld vanwege de rijke onderwatercultuur. De kwetsbare onderwater
flora en fauna is dan ook tot beschermd nationaal park uitgeroepen. Als
groot probleem noemde de milieubeweging het ontbreken van een
riolering, waardoor vervuild water de koralen aantast.

Een ander punt waarvoor aandacht van de delegatie werd gevraagd is
het ongerept houden van Klein Bonaire, een onbewoond eilandje vlak
voor de kust en een uitstekende duiklocatie. Een actie is gaande om van
Klein Bonaire een nationaal park te maken. Daarvoor zou het eerst
gekocht moeten worden van de particuliere eigenaar, die bouwplannen
heeft. Een andere optie is om het eiland in te zetten voor een «debt for
nature-swap».

Vanwege de te beschermen natuur moet hoog nodig een ruimtelijk
ontwikkelingsplan worden opgesteld door het bestuurscollege.

c. Het eilandgebied Sint Maarten

Sint Maarten geldt als het dichtstbevolkte onderdeel van het gehele
Koninkrijk, met 33 800 geregistreerde inwoners en een geschat aantal van
10 000 illegalen. Zij vertegenwoordigen 80 verschillende nationaliteiten.
Daarnaast bezoeken jaarlijks 1.2 miljoen toeristen het eiland, waardoor de
internationale luchthaven de drukste van het Caribisch gebied is.

De gevolgen van de orkaan Luis, die ruim een jaar geleden over het
eiland raasde, zijn op het eerste gezicht nauwelijks meer zichtbaar. Het
toerisme is weer op gang gekomen en de meeste herstelwerkzaamheden
zijn voltooid. Een probleem dat dringend om een oplossing vraagt is de
huisvesting van mensen die dakloos zijn geraakt. Het project voor de
bouw van noodwoningen is evenwel nog steeds niet tot uitvoering
gekomen. Bij het bestuurscollege en de eilandraad is sprake van ongeduld
over de voortgang van de wederopbouw van het eiland. Daarbij wordt
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vooral gewezen op bureaucratische belemmeringen vanuit Den Haag en
Willemstad.

Ook de wederopbouwcoördinator voor Sint Maarten dringt aan op
spoedige afhandeling van financieringsverzoeken en afronding van de
diverse projecten.

De financiële situatie van het eiland lijkt bevredigend. Er is sprake van
een sluitende begroting waarbij het eiland voor 140 mln. aan eigen
inkomsten zorgt, terwijl de gemiddelde bijdrage van Nederland 10 miljoen
bedraagt.

Het lokale bestuur van Sint Maarten ervaart het als een belemmering
dat het eilandgebied niet zelfstandig leningen kan aangaan. Alle uitgaven
moeten uit de lopende begroting worden gefinancierd, hetgeen een
probleem oplevert bij meerjaren investeringen voor bijvoorbeeld
infrastructurele projecten. Een garantiestelling door de regering van de
Nederlandse Antillen is problematisch, gezien haar moeilijke financiële
positie. Bij dezelfde discussie sprak het bestuurscollege een voorkeur uit
voor een systeem van programmafinanciering in plaats van project-
financiering, ter vermijding van bureaucratie.

Ten aanzien van het hoger toezicht brachten vertegenwoordigers van de
eilandraad naar voren dat dit toezicht was ingesteld op verzoek van de
landsregering vanwege een gebrekkig functioneren van het toenmalige
bestuur. Inmiddels is echter een nieuw bestuurscollege aangetreden en is
grote vooruitgang geboekt bij de kwaliteit van het bestuur. De indruk
bestond dat het wantrouwen van Nederland op dit punt – ten onrechte –
nog niet is weggenomen.

d. Het eilandgebied Saba

Saba is het kleinste eiland van de Nederlandse Antillen, met een
inwoneraantal van 1400 mensen, en met een behoefte aan voorzieningen
die de draagkracht van het eiland verre overstijgt. Zo dient een vliegveld
en een zeehaven te worden onderhouden, terwijl tevens eigen voorzie-
ningen op het gebied van onderwijs, gezondheidszorg, brandweer en
politie in stand gehouden moeten worden.

Het (duik)toerisme is de grootste inkomstenbron, maar de gevolgen van
de orkaan Luis hebben het toerisme vorig jaar doen teruglopen. Daarnaast
vormt de Amerikaanse medical school, met 200 studenten, een bron van
economische activiteit.

De begroting van 11 mln. bestaat deels uit eigen middelen (4 mln.) en
wordt verder aangevuld vanuit het Solidariteitsfonds.

Ook hier werd benadrukt dat de bijdrage uit het Solidariteitsfonds
onvoldoende is om het noodzakelijke beleid te voeren, en ook hier leeft de
wens voor een kapitaaldienst. De uitgaven betreffen hoofdzakelijk
personeelslasten (70/75%), maar bezuinigingen op het ambtenarenap-
paraat zijn nauwelijks mogelijk omdat dit een teruggang in het
voorzieningenniveau zou betekenen.

In de territoriale wateren van Saba bevindt zich de Saba-bank, die een
ideale lokatie vormt voor overslag van drugstransporten. Er wordt hier
gepatrouilleerd door de marine, maar niet op permanente basis.

e. Het eilandgebied Sint Eustatius

Sint Eustatius heeft met een bevolking van 2500 mensen te kampen met
dezelfde problematiek van kleinschaligheid als Saba. Het eiland heeft
enige economische activiteit door de aanwezigheid van de Statia Oil
Terminal (SOT), een overslagbedrijf voor olie en onderdeel van een
Amerikaanse multinational. Daarnaast vormt het (dag)toerisme een bron
van inkomsten.
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Een dringend probleem op het eiland is het gebrek aan een goede
drinkwatervoorziening. Reeds lange tijd bestaan plannen voor de bouw
van een waterfabriek (kosten ruim 800 000 NAF), maar dit project is tot nu
toe blijven steken in ambtelijke procedures. Als alternatief was aanbe-
volen om een contract te sluiten met de oil terminal, die een watervoor-
ziening heeft voor het koelen van tanks, maar de gevraagde prijs is te
hoog.

Het eilandbestuur gaat overigens binnenkort verkennende besprekingen
voeren over een wijziging van het bestaande contract met de SOT. Het
huidige contract levert slechts 500 000 NAF per jaar op. De delegatie heeft
geadviseerd om een olie-consultant in te schakelen bij de onderhande-
lingen, zodat een inschatting gemaakt kan worden van een reëel
huurbedrag.

Het bestuurscollege gaf te kennen dat de onderhandelingscommissie
van de Nederlandse Antillen niet goed heeft gefunctioneerd, en dat zij ook
niet erg gelukkig was met de rol van de landsadvocaat bij onderhande-
lingen in het verleden.

Een probleem van andere aard op het eiland is de erosie, veroorzaakt
door loslopende geiten. Inmiddels is via het ministerie in Willemstad
bijstand gevraagd om voorlichting te geven over de aanpak van het
geitenprobleem. Tot op heden heeft dit echter nog geen resultaat op
geleverd.

Een algemene klacht van het bestuur is dat de behandeling van
projectaanvragen lang op zich laat wachten, en dat het eiland weinig
mogelijkheden heeft om zelf problemen aan te pakken, zowel door gebrek
aan menskracht als door de onmogelijkheid om leningen aan te gaan voor
grote investeringen.

Ook op Sint Eustatius is een tekort aan woningen, met name in de
goedkope huursector. Door de komst van werknemers van de oil terminal
zijn de huizenprijzen erg omhoog gegaan.

Verder is dringend een oplossing gewenst voor het afvalprobleem
omdat de huidige vuilnisbelt verzadigd is.

Over drugshandel op of rond het eiland kon weinig gemeld worden.
Incidenteel worden wel verdachte activiteiten waargenomen, waarna de
kustwacht wordt ingeschakeld.

5. Het bezoek aan Aruba

a. Rechtstatelijkheid en bestuurlijke integriteit

De conclusies en aanbevelingen van het rapport van de commissie-de
Ruiter stonden centraal bij de besprekingen met de regering en de Staten.

De minister-president wees tijdens het gesprek op de geografische
ligging van het eiland, op de route van drugstransporten van het vaste
land van Zuid-Amerika naar de Verenigde Staten.

De goed geoutilleerde internationale luchthaven, de goede zeehaven en
de uitstekende infrastructuur maken van Aruba een geschikte locatie voor
de doorvoer van drugs en het witwassen van criminele gelden.

De minister-president bracht naar voren dat zijn regering, mede met
steun van Nederland, reeds veel wettelijke voorzieningen heeft getroffen
om aan deze dreiging het hoofd te kunnen bieden. Zo zijn allerlei
regelingen uitgevaardigd die het witwassen tegen moeten gaan,
waaronder de oprichting van een meldpunt ongebruikelijke transacties en
de invoering van een identificatieplicht. Ook de centrale bank van Aruba
gaf de indruk dat het met de bestaande regelgeving moeilijk is om grote
bedragen in het legale circuit terecht te laten komen.
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Controles op cliëntenbestanden bij de banken hebben geen aanwij-
zingen voor witwaspraktijken opgeleverd.

Het rapport van de gemengde commissie casinowezen uit juli 1996 stelt
dat zij niet feitelijk heeft vastgesteld dat casino’s worden gebruikt voor het
witwassen, noch het tegengestelde. Zij beveelt daarom een aantal
preventieve maatregelen aan.

Met betrekking tot het rapport-de Ruiter heeft de regering uitgesproken
waardering te hebben voor het rapport en de aanbevelingen in grote
lijnen te aanvaarden. Voor wat betreft de aanbeveling van één procureur-
generaal voor de Nederlandse Antillen en Aruba zal op korte termijn een
nadere discussie plaatsvinden in de Rijksministerraad.

De regering van Aruba gaat er van uit dat met de conclusies en
resultaten die voortvloeien uit het rapport een nieuwe basis is geschapen
voor het herstel van vertrouwen en een vernieuwde samenwerking
binnen het Koninkrijk. Tevens hoopt zij dat hiermee het negatieve imago
van Aruba zal worden weggenomen.

De delegatie heeft tijdens het gesprek met de ministerraad haar
ongenoegen uitgesproken over kwalificaties van leden van de minis-
terraad ten aanzien van het rapport en in de richting van Nederlandse
politici. Tevens wees zij de regering op de vele signalen die duiden op een
gebrek aan democratische procedures en op verstrengeling van belangen
tussen de economie en de politiek. Wil Aruba haar imago wijzigen, dan is
het vooral aan de Arubaanse regering om hiervoor de juiste signalen af te
geven.

De delegatie verwees daarbij ook naar de toepassing van artikel 43 van
het Statuut waarin is neergelegd dat de landen van het Koninkrijk zorg
moeten dragen voor de rechtszekerheid en de deugdelijkheid van bestuur.
Hieraan kan niet worden afgedaan, ook al verschilt de politieke cultuur in
de Caribische regio van die in Nederland.

De gezamenlijke conclusie van de ontmoeting met de ministerraad was
dat een voortzetting van het gesprek in Nederland wenselijk is. Dit
vervolggesprek heeft inmiddels op 4 december 1996 plaatsgevonden.

Tijdens de ontmoeting met de Staten was de delegatie getuige van een
discussie tussen de coalitiepartijen en de oppositie, waarbij de oppositie
te kennen gaf dat de democratische verhoudingen in de Staten niet
worden gerespecteerd. De vertegenwoordigers van de oppositie stelden
dat zij geen ruimte krijgen voor het voeren van een debat, bijvoorbeeld
over de begroting, en dat verzoeken om het bijeenroepen van een
vergadering over een bepaald onderwerp niet worden gehonoreerd.

Ook verschillende maatschappelijke groeperingen zijn tijdens het
gesprek met de delegatie ingegaan op het rapport van de
commissie-de Ruiter. De Kamer van Koophandel heeft een commentaar
opgesteld waarin de voorstellen voor één p-g en de samenvoeging van de
landsrecherches wordt afgewezen. Wel wijst de Kamer op de noodzaak
van verbetering van het functioneren van het parlement, waarover ook in
het rapport wordt gesproken.

Ook de ambtenarenbond SEPA signaleerde een probleem ten aanzien
van de democratische verhoudingen op Aruba, met name vanwege de
verwevenheid tussen de economische en politieke krachten op het eiland.
In dit verband werd verwezen naar indicaties dat bij de verzelfstandiging
van de luchthaven sprake is van ondeugdelijke praktijken door de
overheid.

De verenigde vakbonden van Aruba, SDU, drongen aan op de
oprichting van een platform waarin de maatschappelijke groeperingen
zich kunnen uitspreken over de gewenste implementatie van de aanbeve-
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lingen uit het rapport-de Ruiter. Zij konden zich overigens in grote lijnen
vinden in de conclusies uit het rapport. Daarbij verwezen zij ook naar het
gebrekkige functioneren van het parlement.

De Aruba Trade and Industry Association constateerde dat Aruba tot zijn
spijt in Nederland wordt vereenzelvigd met drugshandel en witwas-
praktijken. ATIA wees daarbij naar de negatieve rol die door de partijen in
de Staten wordt gespeeld en waarbij beschuldigingen over en weer tot
negatieve berichtgeving in de pers leiden. Zelf stelde ATIA dat door de
recente wetgeving het witwasprobleem, zo dat al bestond, grotendeels is
verdwenen, en dat geen sprake is van grootscheepse handel in verdo-
vende middelen op het eiland.

Uit gesprekken met het openbaar ministerie bleek dat het OM in de
afgelopen tijd in een isolement is terechtgekomen doordat het reguliere
overleg met de minister van justitie en de politie stelselmatig is
afgebroken. Zo wordt de p-g niet meer betrokken bij het tripartiet overleg
en vindt het driehoeksoverleg niet meer plaats. Als gevolg van dit gebrek
aan communicatie treedt de politie geheel zelfstandig op zonder
erkenning van het gezag van het OM.

Ook kwam tijdens het gesprek naar voren dat het openbaar ministerie
vooronderzoek heeft verricht naar concrete witwaspraktijken, maar dat
hier tot nu toe geen vervolg aan is gegeven.

Verschillende organisaties stelden het Nederlands-Antilliaans
uitleveringsbesluit aan de orde. Dit besluit, dat ook voor Aruba geldt, is
vorig jaar gewijzigd bij AMvRB waarbij het mogelijk wordt om eigen
onderdanen uit te leveren. De woordvoerders die dit onderwerp naar
voren brachten vroegen of met dit gewijzigde besluit een rechtsonge-
lijkheid in het Koninkrijk is geïntroduceerd omdat de Nederlandse wet wel
in de mogelijkheid van cassatie voorziet en het besluit dat op Aruba geldt
niet.

Ten aanzien van de criminaliteit kan geconstateerd worden dat deze op
het eiland zeer laag is, hetgeen van groot belang is voor de aantrekke-
lijkheid van Aruba voor toeristen.

De delegatie heeft haar bezoek aan Aruba afgerond met een
drukbezocht forum dat was georganiseerd door de Universiteit van Aruba.
Tijdens dit forum onstond een levendige discussie waaruit bleek dat vele
aanwezigen de bezorgdheid van de delegatie deelden.

b. Financieel-economische situatie

De Arubaanse economie heeft sinds de toekenning van de Status
Aparte in 1985 een hoge vlucht genomen. De aanvankelijke terugval door
de sluiting van de Lago-raffinaderij en door de val van de Venezolaanse
bolivar is meer dan goedgemaakt door de sterke groei van het toerisme.
Eind jaren ’80 was de groei van de economie gemiddeld 17%, later viel
deze terug naar gemiddeld 4% maar de laatste jaren wordt een
percentage van 5 a 6% gemeten.

De regering is zich bewust van de eenzijdige gerichtheid van de
economie op het toerisme, dat bovendien voor het grootste deel uit de
Verenigde Staten afkomstig is. Zij streeft naar afremming van de
oncontroleerbare groei door een moratorium op het aantal hotelkamers
vast te stellen. Tevens wordt gepoogd andere economische activiteiten,
bijvoorbeeld op het terrein van dienstverlening en telecommunicatie, aan
te trekken.

Als gevolg van de bloeiende economie kent Aruba nauwelijks
werkloosheid, wat weer het gevaar in zich draagt van druk op de
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loonkosten en daarmee een dreigende inflatie. Ook is de aantrekkings-
kracht voor buitenlandse arbeidskrachten hoog.

In dit verband werd ook gewezen op de relatief korte periode van 5 jaar
verblijf die vereist is om voor naturalisatie in aanmerking te komen.

De overheidsfinanciën zijn, ondanks de economische bloei, nog niet op
orde. Voor dit jaar is er een financieringstekort van 80 mln., hetgeen te
hoog is voor een zo eenzijdig opgebouwde economie. Het rapport van de
commissie-van Lennep doet een aantal aanbevelingen om een verbreding
van de belastinggrondslag te verkrijgen. De commissie adviseert om
uiteindelijk tot een sluitende begroting te komen, en tevens ruimte te
scheppen voor de noodzakelijke investeringen. Andere aanbevelingen zijn
een afslanking van het ambtenarenapparaat, herziening van het pensioen-
stelsel, van de sociale zekerheid en van de financiering van de gezond-
heidszorg.

Uit het gesprek met de Arubaanse Rekenkamer kwam naar voren dat er
grote achterstanden zijn bij de administratie van de overheidsfinanciën.
Weliswaar is de regering sinds 1993 bezig met een inhaalslag met
betrekking tot het indienen van jaarrekeningen, maar de hierin verstrekte
gegevens zijn zo oncontroleerbaar dat geen goedkeurende verklaring kan
worden gegeven.

De rapporten die de Rekenkamer uitbrengt worden niet serieus
besproken in de Staten, met als gevolg dat sancties uitblijven. Dit leidt tot
een frustrerende situatie voor de rekenkamer.

Inmiddels is met hulp van Nederland wel veel geïnvesteerd in de
verbetering van de financiële administratie.

De Arubaanse regering gaf te kennen dat zij op financieel gebied af wil
van een afhankelijkheidsrelatie met Nederland. Aan de commissie-van
Lennep is dan ook verzocht om met voorstellen te komen om de
bestaande schuld te vereffenen met de van Nederland te verwachten
ontwikkelingssteun. De commissie acht dit voorstel uit financieel oogpunt
echter niet aan te bevelen, en wenst zich voor wat betreft de politieke kant
van de zaak te onthouden van commentaar.

6. De KABNA-organisatie

Met name op de eilanden van de Nederlandse Antillen heeft de
delegatie kritische geluiden gehoord over het functioneren van de
KABNA-organisatie in Nederland.

Deze opmerkingen betroffen de bureaucratische procedures die
kennelijk in Den Haag worden gehanteerd bij de beoordeling van
projectaanvragen, waardoor een snelle afwikkeling niet van de grond
komt en er onderbesteding ontstaat op de Kabna-begroting. Voorts stoort
men zich aan de attitude en aan de gedetailleerde bemoeizucht tijdens
contacten en besprekingen, en aan de ingeslopen werkwijze dat onder-
handelingen op politiek niveau aan Nederlandse zijde vaak worden
gevoerd door ambtenaren.

Overigens klaagden met name de kleine eilanden ook over bureaucrati-
sering en vertragende procedures bij het Departement voor Ontwikke-
lingssamenwerking van de Nederlandse Antillen.

De delegatie kon in een reactie verwijzen naar de behandeling van de
Kabna-begroting, waarbij hetzelfde punt uitgebreid aan de orde is
geweest, en waarbij de minister heeft aangegeven dat hij reeds bezig is
met maatregelen ter verbetering van het functioneren van de Kabna-
organisatie.
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7. Bevindingen en conclusies

Algemeen

1. De delegatie is getroffen door de hartelijke ontvangst op verschil-
lende eilanden. Uit de gesprekken en reacties bleek dat veel waarde wordt
gehecht aan de Koninkrijksband, niet alleen door de bestuurlijk verant-
woordelijken maar ook door de bevolking in het algemeen.

Als basis voor de onderlinge relatie dient al meer dan 40 jaar het
Statuut voor het Koninkrijk, waarop de volksvertegenwoordigers de eed of
belofte hebben afgelegd. Ook voor de toekomst vormt dit statuut een
goede basis voor de verhouding tussen de drie landen van het Koninkrijk.

2. Het uitgangspunt voor de verhoudingen tussen de landen van het
Koninkrijk is autonomie en zelfredzaamheid.

Een uitzondering hierop vormt de behartiging van de aangelegenheden
van het Koninkrijk, zoals zijn opgesomd in het Statuut.

Op grond van artikel 43 van het Statuut, waarbij het waarborgen van de
rechten, vrijheden, rechtszekerheid en deugdelijkheid van bestuur als
Koninkrijksaangelegenheid wordt aangemerkt, kunnen de regeringen en
parlementen van de drie landen elkaar op deze punten aanspreken.

De Nederlandse Antillen

3. De aanbevelingen van de commissie-van Lennep verdienen volledig
uitgevoerd te worden. De delegatie heeft kunnen constateren dat de
regering van de Nederlandse Antillen zich reeds heeft gezet tot het treffen
van een aantal noodzakelijke maatregelen die in lijn zijn met deze
aanbevelingen. De regering verdient hier alle steun voor te krijgen. Ook de
Staten hebben zich in meerderheid voor deze maatregelen uitgesproken.
Aanvullende maatregelen zijn evenwel nog gewenst. Zo dient prioriteit
gegeven te worden aan een drastische afslanking van het ambtenarenap-
paraat en aan efficiencyverbetering van de overheid.

4. De delegatie spreekt de verwachting uit dat de regering van de
Nederlandse Antillen tot overeenstemming zal komen met het IMF over
een structureel aanpassingsprogramma. De gevolgen van de uitvoering
hiervan voor de economisch zwakkeren moeten worden verlicht door de
vorming van een sociaal vangnet.

Nederland moet hierbij een ruimhartig financieel ondersteuningsbeleid
voeren, met het accent op de versterking van de economische infra-
structuur: onderwijs, werkgelegenheid, kansen voor jongeren.

5. De regering van de Nederlandse Antillen heeft een indrukwekkend
pakket aan wettelijke maatregelen getroffen in het kader van de (interna-
tionale) criminaliteitsbestrijding. De implementatie hiervan moet met
kracht ter hand genomen worden, waarbij samenwerking met Nederland,
vooral op het gebied van training en personele bijstand, voor de hand ligt.

6. De jongerenproblematiek op de Nederlandse Antillen vraagt
dringend om oplossingen. Projecten om jongeren uitzicht te bieden op
een toekomst op het eigen eiland verdienen alle steun. Daarbij is een
goede voorlichting over (het gebrek aan) perspectieven in Nederland van
groot belang.

De delegatie heeft geconstateerd dat een voogdijregeling op bezwaren
stuit bij de regering van de Nederlandse Antillen. Hierover dient nader
overleg plaats te vinden door de betrokken ministers.

7. De delegatie is zich zeer bewust geworden van de onderlinge
verschillen tussen de eilanden van de Nederlandse Antillen.
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De kleinschaligheid van Bonaire, Sint Eustatius en Saba speelt de
eilandbesturen parten. De geringe schaalgrootte heeft vooral effect op de
bestuurscapaciteit en op de mogelijkheden om het niveau vam elemen-
taire voorzieningen (onderwijs, gezondheidszorg, woningbouw) in stand
te houden.

De door de bevolkingen van de vijf eilanden uitgesproken wens om tot
één land te blijven behoren moet ook vertaald worden in onderlinge
solidariteit bij het oplossen van de specifieke problemen van de kleine
eilanden.

Een herziening van het Solidariteitsfonds kan hierbij de helpende hand
bieden.

8. De milieuproblematiek eist de volle aandacht, niet alleen in het
belang van het behoud van waardevolle natuurgebieden, maar ook om de
specifieke aantrekkingskracht van de eilanden voor het toerisme in de
toekomst te behouden.

Initiatieven voor de oprichting van natuurparken, en suggesties voor het
gebruik van een «debt for nature swap» hierbij verdienen nadere
bestudering.

Aruba

9. De delegatie heeft met waardering geconstateerd dat op Aruba sinds
de Status Aparte een grote economische prestatie is geleverd die heeft
geresulteerd in een hoge economische groei, een zeer lage werkloosheid
en een hoog welvaartsniveau. De overheid voert hierbij een verstandig
matigingsbeleid om te voorkomen dat een oververhitting van de
economie ontstaat.

Helaas heeft de overheid deze economische groei nog niet voldoende
kunnen omzetten in een bevredigende situatie van de overheidsfinanciën.
De aanbevelingen van de commissie-van Lennep bieden hierbij een nuttig
aanknopingspunt.

10. Het wetgevingsproces, gericht op het tegengaan van ongewenste
financiële activiteiten, is op Aruba reeds in een vergevorderd stadium.
Ook de commissie-de Ruiter en de commissie-Aarts stellen in hun rapport
dat in elk geval niet gesproken kan worden van te weinig of te gebrekkige
wetgeving.

Het komt nu aan op de implementatie en de controle hierop.

11. De delegatie is verontrust over de democratische verhoudingen op
Aruba. Van vele zijden is de delegatie gewezen op het gebrekkig functio-
neren van het parlement als controleur van de regering. Aan de oppositie
wordt te weinig ruimte geboden voor het aangaan van een inhoudelijk
debat. De delegatie heeft ook zelf ervaren dat van een constructief debat
in de Staten nauwelijks sprake is.

Juist voor een parlementaire delegatie was dit pijnlijk om de moeten
constateren.

12. De relatie tussen de minister van justitie en de politietop enerzijds
en het openbaar ministerie anderzijds is op een onaanvaardbaar
dieptepunt beland. De delegatie verwijst hierbij naar het rapport van de
commissie-de Ruiter, en beveelt aan om de aanbevelingen uit dit rapport
integraal uit te voeren, daarbij ruimte latend voor technische aanpas-
singen.

De delegatie gaat er van uit dat met de aanstelling van een nieuwe
procureur-generaal ook meer ruimte ontstaat voor een feitelijk
vervolgingsbeleid.
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13. De nauwe verwevenheid van de economische belangen met de
politiek maakt het eiland kwetsbaar voor infiltratie van ongewenste
economische machtsfactoren. De regering kan het negatieve imago van
het eiland op dit punt bijstellen door een ontvlechting van economische
en politieke belangen, en door serieus onderzoek te doen verrichten naar
vermeende gevallen van belangenverstrengeling. Ook zouden politieke
partijen moeten komen tot een vorm van zelfregulering bij het ontvangen
van giften.

Relatie met Nederland

14. Het wordt tijd voor een discussie tussen de landen van het
Koninkrijk over de vormgeving van de onderlinge hulp en bijstand.
Daarbij dienen de gewijzigde verhoudingen op het gebied van financiële
draagkracht, economische ontwikkeling en beschikbare menskracht
betrokken worden.

Tevens dient daarbij een afweging gemaakt worden of de hulprelatie
door Nederland niet beter op basis van programma’s dan op basis van
projecten ingevuld kan worden, om de eilanden meer mogelijkheden voor
een lange termijnplanning te laten maken en tegelijk de bureaucratie te
verminderen.

15. Tijdig voor de volgende formatie moet duidelijk zijn bij welke
bewindspersoon de portefeuille voor Nederlands-Antilliaanse en
Arubaanse Zaken het beste kan worden ondergebracht.

Tevens moet snel duidelijkheid komen over de definitieve plaats van
Kabna binnen de rijksoverheid.

Programma van het bezoek aan de Nederlandse Antillen en Aruba

Vrijdag 8 november

10.40 uur: vertrek Schiphol, KL 777
17.40 uur: aankomst Curaçao

19.00 uur: gesprek met Ambassadeur Caracas, mr. C. M. van
Hanswijck de Jonge

20.00 uur: kennismakingsborrel met Statenleden

Zaterdag 9 november

8.30 uur: ontbijt met Kabna-vertegenwoordiger
10.00 uur: opwachting bij Z.E. Gouverneur Saleh
11.00 uur: gesprek met Raad van Ministers 12.15 uur: werklunch

met Commandant Zeemacht
14.45 uur: werkvergadering met fractieleiders uit de Staten
16.30–18.30 uur: bezoek aan de Bank van de Nederlandse Antillen (pre-

sentatie inzake de financiëel-economische problema-
tiek)

20.30 uur: ontvangst, aangeboden door de Staten

Zondag 10 november

10.00 uur: rondrit over het westelijk deel van het eiland
12.30 uur: lunch
middag/avond: geen programma
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Maandag 11 november

8.30–10.30 uur: bezoek aan het Departement van Justitie (presentatie
inzake criminaliteitsbestrijding)

11.00–13.00 uur: bespreking met bestuurscollege en eilandraad van het
eilandgebied Curaçao

13.00–15.00 uur: lunch aangeboden door eilandsraad
15.00–17.30 uur: rondrit en bezichtiging projecten
17.30–17.45 uur: persbriefing
18.00–20.00 uur: receptie aangeboden door bestuurscollege

Dinsdag 12 november

8.30 uur: vertrek naar Bonaire LM 804
8.55 uur: aankomst Bonaire
9.15–10.15 uur: vergadering met bestuurscollege
10.30–11.15 uur: bespreking met vertegenwoordigers van milieugroe-

peringen
11.15–12.00 uur: bespreking met vertegenwoordigers van de jeugdzorg
12.00–12.30 uur: bespreking met vertegenwoordigers van het bedrijfs-

leven
12.30–14.00 uur: lunch aangeboden door bestuurscollege
14.00–15.00 uur: bijzondere zitting eilandsraad
15.15–17.15 uur: rondrit en bezichtiging projecten
17.00–17.30 uur: persbriefing
17.50 uur: vertrek Bonaire LM 825
18.10 uur: aankomst Curaçao
18.50 uur: vertrek Curaçao LM 207
20.15 uur: aankomst Sint Maarten welkomsborrel, aangeboden

door de gezaghebber van Sint Maarten

Woensdag 13 november

7.45 uur: ontbijt met de wederopbouwcoördinator St. Maarten,
de heer Lammers

9.30–11.00 uur: bespreking met bestuurscollege
11.00–13.30 uur: bespreking met eilandraad, aansluitend lunch
15.15–16.15 uur: rondrit over het eiland
16.15–16.30 uur: persbriefing
16.45 uur: vertrek Sint Maarten WM 439
17.00 uur: aankomst Saba
18.30 uur: receptie aangeboden door bestuurscollege

Donderdag 14 november

9.00–11.00 uur: vergadering met het bestuurscollege en de eilands-
raad

11.00–12.30 uur: rondrit en bezichtiging projecten
12.55 uur: vertrek Saba WM 511
13.05 uur: aankomst Sint Eustatius
13.30–14.45 uur: vergadering met bestuurscollege
14.45–16.00 uur: vergadering met eilandsraad
16.00–17.15 uur: rondrit en bezichtiging projecten
17.15 uur: vertrek met stationsschip naar Sint Maarten
18.45 uur: aankomst Sint Maarten
19.30 uur: persbriefing
20.55 uur: vertrek Sint Maarten LM 708
22.20 uur: aankomst Curaçao

Tweede Kamer, vergaderjaar 1996–1997, 25 222, nr. 1 17



Vrijdag 15 november

8.30–10.30 uur: ontmoeting met sociale groeperingen
12.50 uur: vertrek Curaçao LM 513
13.15 uur: aankomst Aruba, transfer naar Sonesta Beach Hotel
14.30 uur: briefing door Kabna
15.30 uur: opwachting Z.E.Gouverneur Koolman
16.15 uur: opwachting Raad van Ministers
17.00–18.30 uur: werkvergadering met de Staten
19.00 uur: diner
20.00–22.00 uur: receptie

Zaterdag 16 november

8.30 uur: gesprek Kamer van Koophandel
9.15 uur: gesprek SEPA (ambtenarenvakbond)
10.00 uur: gesprek AHATA (hotel- en tourist association)
10.45 uur: gesprek SDU (gezamenlijke vakbonden)
12.30–14.30 uur: werklunch op marinebasis Savaneta
14.30 uur: gesprek ATIA (vereniging voor handel en industrie)
15.15 uur: gesprek met Centrale Bank van Aruba
16.00 uur: gesprek met Algemene Rekenkamer Aruba
17.00 uur: gesprek met het OM
18.30 uur: diner met Kabna-vertegenwoordiging
20.30 uur: forum op de Universiteit van Aruba

Zondag 17 november

geen officieel programma

Maandag 18 november

9.00 uur: vertrek Aruba LM 512
9.30 uur: aankomst Curacao
10.30-12.30: slotvergadering met de Staten
13.00 uur: werklunch, aangeboden door Kabna-

vertegenwoordiger
17.30 uur: persconferentie op vliegveld
19.40 uur: vertrek Curacao KL 778

Dinsdag 19 november

11.35 uur: aankomst Schiphol

Gesprekspartners

Nederlandse Antillen

Z.E. Gouverneur mr. J. M. Saleh

Raad van Ministers o.l.v. de Minister-President,
mr. M.A. Pourier

Staten van de Nederlandse Antillen, o.l.v. de Voorzitter,
mevrouw L. A. George-Wout

Bank van de Nederlandse Antillen, o.l.v. de President,
dr. E. D. Tromp
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Departement van Justitie, o.l.v. de Minister,
mr. H. Henriquez

Commandant der Zeemacht Caraïbisch Gebied,
cdr. J. W. de Jager

Sociaal-Economische Raad, o.l.v. de voorzitter,
dhr. Ph. Römer

Vertegenwoordiger van Nederland, C. W. M. Breed

Eilandgebied Curaçao

Bestuurscollege en eilandraad, o.l.v. de Gezaghebber,
mr. S.M. Betrian

Eilandgebied Bonaire

Bestuurscollege en eilandraad, o.l.v. de wnd. Gezaghebber,
U. Vis

Diverse milieugroeperingen

Vertegenwoordigers jeugdzorg

Sint Maarten

Bestuurscollege en eilandraad, o.l.v. de Gezaghebber,
D. L. Richardson

Wederopbouwcoördinator J. C. J. Lammers

Saba

Bestuurscollege en eilandraad, o.l.v. de Gezaghebber,
S. A. E. Sorton

Sint Eustatius

Bestuurscollege en eilandraad, o.l.v. de Gezaghebber,
E. R. Locadia

Aruba

Z.E. Gouverneur mr. O. Koolman

Raad van Ministers, o.l.v. de Minister-President,
mr. J. H. A. Eman

Staten van Aruba, o.l.v. de Voorzitter,
M. Christiaans

Kamer van Koophandel, o.l.v. de ondervoorzitter,
R. F. Croes

Sindicato di Empleadonan Publico di Aruba, o.l.v.
de voorzitter, G. Wolff

Aruba Hotel and Tourism Association, o.l.v.
de voorzitter, H. Santos
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Sindicatonan Den Union, o.l.v.
A. Pontilius (FTA)

Aruba Trade and Industry Association, o.l.v.
H. J. Schnog

Centrale bank van Aruba, o.l.v. de president,
mr. J. H. du Marchie Servaas

Algemene Rekenkamer, o.l.v. de voorzitter,
mr. H. O. Toppenberg

Openbaar Ministerie, o.l.v. de procureur-generaal,
mr. J. H. M. Zwinkels

Commandant der Mariniers,
R. L. Zuiderwijk

Vertegenwoordiger van Nederland, drs. H. Q. Meijer

Overig

H.M. Ambassadeur te Caracas, mr. C. M. van Hanswijck de Jonge
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